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Zápis 
z 1. řádného zasedání TPS „Ochrana půdního fondu, vodních zdrojů a ochrana proti 
povodním“  
 
Datum konání:   úterý 21. června 2011;  9,30 hod.  
Místo konání:   zasedací místnost č. 413, 4. patro, Ministerstvo zemědělství ČR, Těšnov 17, 
Praha 1  
 
Účastníci:  Ing. Zuzana Dvořáková – MZe;  Ing. Ivan Landa,CSc. – MZe;  Ing. Jana Bačkovská -  MZe;  
Paed.Dr. Věra Libichová – AZV Kladno;  Ing. Radka Weyrostková - AZV Nymburk; Ing. Alois Nouzák - R 
AK SK; Ing. Tomáš Macháček – KÚ Středočeského kraje; Ing. Milan Bena,CSc. – ČMSZP; Ing. Miloslav 
Zapletal  – ASZ; Tomáš Michálek  – ČMSZP;  
Omluveni – zastupoval náhradník: 
Petr Hůla (AOPK – CHKO Křivoklátsko) – náhradník Ing. Ivan Kasalický 
Ing. Jiří Hladík, Ph.D. (VÚMOP) – náhradník Jan Vopravil  
 
Program:  
1. 9:30 Zahájení zasedání TPS – Paed.Dr. Věra Libichová  
2. 9:45 Statut a jednací řád - návrh  
3. 10:15 Návrh aktivit, náměty pro práci TPS v roce 2011, Ing. Milan Bena, CSc.  
4. 10:15 Diskuse  
5. 11:00 Různé  
6. 11:30 Závěr zasedání  
 
Ad 1) 
Účastníky na jednání uvítala Dr. Libichová, přivítala vedoucí oddělení CSV a technické pomoci a 
seznámila účastníky s programem jednání.  Uvedla, že zakládaná TPS vychází mimo jiné z činnosti 
subjektů podobného zaměření (TPS JM kraje – jednání na Skalském dvoře, 2 konference v Lednici;  
z aktivit TPS Ústeckého kraje). 
Ing. Dvořáková – TPS zřízena pod záštitou Krajské CSV;  Řídící orgán Sítě bude poskytovat zázemí;  
navrhla jmenovat předsedou TPS  Dr. Libichovou – bylo jednomyslně přijato. 
 
Ad 2) 
Ing. Dvořáková seznámila přítomné s návrhem statutu a jednacího řádu Tematické pracovní skupiny 
„Ochrana půdního fondu, vodních zdrojů a ochrana proti povodním“.  Vysvětlila obsah jednotlivých 
bodů a ustanovení.  K navrhovanému dokumentu nebyly žádné připomínky a byl jednomyslně přijat. 
Materiál bude předán ke schválení a podpisu Ing. Hrdličkové, pověřené řízením odboru ŘO PRV.  Po 
schválení bude umístěn text dokumentu na e-Agri a bude zaslán jednotlivým členům TPS. 
 
Body ad 3) až ad 5) 
Účastníci jednání diskutovali především o vyjasnění a stanovení základních témat, které bude TPS 
v průběhu své existence řešit a analyzovat a o možnostech, kde by se získané výstupy daly využít.  
Poznámky a doporučení z vystoupení jednotlivých účastníků: 
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 Ing. Ivan Landa,CSc.:  
- nejdůležitější na začátku činnosti TPS – přesně a správně identifikovat problém, který bude nutno 
řešit (uváděl příklad  postupu TPS JMK). Potom jej správně kvantifikovat, na základě tohoto hledat 
řešení.  Pokud se návrh řešení nalezne, vyzkoušet jej pokusně v praxi. Předpokládá, že stejně jako 
v případě TPS JMK i TPS Stř.kraje postupně přeroste „hranice kraje“ a bude spolupracovat a 
koordinovat činnosti s ostatními TPS tohoto zaměření. 
- získané materiály by bylo možné nabídnout pracovním komisím zaměřeným na tuto tematiku na 
úrovni Mze  (případně Bruselu). 
-  náměty pro jednání „Kulatého stolu“ – eroze, zamokřené půdy, srážky,  největší problémy 
Středočeského kraje 
- důležité se věnovat problémům, které jsou možné v rámci TPS zvládnout (nepatří sem např. 
problém prodejů státní půdy, problém transformace pozemků atd.).  
- nabídl, že zajistí možnost spolupráce s dalšími odborníky z MZe. 
 Jan Vopravil: 

- informoval přítomné o činnost TPS z Ústeckého kraje. Byla zpracována studie (identifikovaly se 
problémy v kraji), vznikly nezbytné mapové podklady. Na studii navazuje analýza a na modelovém 
území se budou zkoumat praktické dopady navrhovaných řešení. 
- zamýšlel se nad specifikem území Stř.kr.= 2 velké intenzivně využívané řeky, silná tranzitní doprava 
(+ problémy s kontaminací půdy), tlak na půdu z hlediska záborů na různé druhy výstavby, omezování 
ŽV – dopad na kvalitativní složení půdy, velká hustota obyvatelstva a jejich požadavky na kvalitu 
životního prostředí. 
- připravuje se nové znění zákona o ochraně půdního fondu. Tato problematika citlivá i jinde v EU 
(díky tlaku podnikatelů na zábory půdy). 
-informoval o zajímavém systému, který chrání při stavbě logistických hal a dalších průmyslových 
objektů ornou půdu. Vlastní stavba se staví na speciální rošty (není nutno odstraňovat ornici), po 
ukončení životnosti stavby se objekt odstraní a po nezbytné rekultivaci je možno opět půdu 
plnohodnotně využívat. 
- bylo by vhodné připravit podkladové materiály (metodiku) pro finanční ohodnocení mimoprodukční 
(nezemědělské) funkce krajiny, aby zábory nové půdy byly využívány v co nejmenší míře a spíš se 
zaměřila pozornost na využívání stávajících brownfields (takto se již postupuje v oblasti lesního 
hospodářství).  
 Ing. Ivan Kasalický: 

- je důležité sladit činnosti mezi resorty, které zasahují do krajiny. 
- je nutné, aby územní plánování zohledňovalo kompletně úpravu krajiny a ne jen intravilány obcí a 
na ně těsně navazující území. 
- problémem v krajině jsou velké pozemkové bloky přes 100 ha – velmi náchylné k erozi. 
 Ing. Milan Bena, CSc.: 
- požádal o informaci, zda jsou v zahraničí TPS s podobným obsahem činností – bylo by zajímavé 
vyměňovat si zkušenosti s touto problematikou i na mezinárodní úrovni.   
- náměty na činnosti TPS zaslal předem elektronicky (byly Dr. Libichovou před jednáním TPS 
jednotlivým členům zaslány). 
- sucho + eroze je problém všech krajů nejenom 4, kde vznikají TPS (Jihomoravský, Středočeský, 
Ústecký, Pardubický). 
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- problém v oblasti půdního fondu – 80-85 % půdy je pronajímáno. Vlastníci často s vidinou snadno 
získaných peněz prodávají půdu nejvyšší nabídce bez ohledu na to, co se s pozemkem bude dít dál. 
Bylo by vhodné připravit takové podmínky, aby vlastníci měli zájem se o půdu starat. 
 Ing. Alois Nouzák: 
- někdy se neřeší všechny související záležitosti najednou – je velký boom bioplynových stanic, ale už 
se dobře nevyřešilo, co s odpady z nich. Podporuje se odbahňování rybníků a není dobře ošetřeno, 
kam se bude vyváže bahno.  
- zaměstnanost na vesnici může pomoc řešit ŽV – ta také pomáhá zlepšovat kvalitu půdy. Problém - 
ŽV nepřináší tak velké zisky jako pěstování pšenice, kukuřice, řepky.  Majitelé chtějí zisk bez ohledu 
na to, jak jsou nároky na správné využívání půdy a zachování její kvality. 
- když se dělají nějaké úpravy v krajině, tak se pak dále neřeší, kdo se o ně bude starat dál. 
 Ing. Tomáš Macháček: 
- danou problematiku se zabývá na odboru cca 7 let – velký tlak na zábory půdy pro občanskou i 
průmyslovou výrobu ve Středočeském kraji. Často problematická „podpora“ v zákonech. 
 Dr. Libichová: 
- informovala o tom, že se lokalizovaly vnitřní krajinné prvky v půdních blocích a že ve Středočeském 
kraji tvoří pouhé 0,01 % . 
- informovala o připravované jednodenní konferenci mikroregionu Lidického potoka. Pozváno 79 
mikroregionů z ČR – jedno z témat bude zeleň v extravilánu. Při přípravě obsahu spolupracují 
s odborníky z ČZU. Záštitu nad akcí přislíbil ministr pro místní rozvoj a hejtman Středočeského kraje.  
- starostové středočeských obcí mají zájem o zachování a rozšiřování zeleně ve svých územích – 
spolupracují s odbornými firmami, zajímají se o krajinné prvky. Vždy důležitý lidský prvek. 

 
 
Ad 6) 
Návrh termínu další schůzky TPS:  8.září 2011 od 9:30 hodin na MZe (konkrétní místnost bude 
upřesněna v pozvánce) 
 
 
Dr. Libichová požádala přítomné, aby si zanalyzovali všechny údaje a fakta, která na setkání zazněla,  
a do 30.6.2011  jí na e-mailovou adresu: vera.libichova@mze.cz 
 zaslali nejzávažnější téma, kterým by se TPS do budoucna měla především zabývat. 
 
 
Zapsala:  Ing. Jana Bačkovská 
 
Schválila:  PaedDr. Věra Libichová 
 

mailto:vera.libichova@mze.cz

